
Z á p i s 
 
ze zasedání ekonomické komise odboru lesního hospodářství ČAZV, které se konalo ve dnech 
14. a 15. října 1997 
v oblasti NP Šumava a LZ Vimperk   
 
Program: 
 
1. Informace o činnosti odboru lesního hospodářství ČAZV 
2. Současná ekonomická situace lesního hospodářství v ČR 
3. Aktuální problémy lesnické politiky v zemích evropského společenství a v zemích s 
transformací ekonomiky 
4. Provozní problematika Národního parku Šumava 
5. Organizační záležitosti 
6. Exkurze 
 
Jednání zahájil a řídil Doc. Bluďovský; seznámil přítomné s programem jednání a 
organizačními záležitostmi. V úvodu připomenul základní zásady činnosti komise. 
 
Ad. 1. - Prof. Bartuněk referoval o jednání OLH ČAZV, které proběhlo ve dnech 9. a 10. 10. 
v NP Šumava. 
Ad. 2 - Ing. Losmanová seznámila přítomné s aktuálními záležitosmi LH: 
- stav přidělených dotačních prostředků do LH se v roce 1997, vzhledem ke známým 
okolnostem, snížil z 900 mil. na 740 mil. Kč, 
- probíhá příprava pravidel pro poskytování fin. podpory LH pro r. 1998, s jistým 
zvýhodněním žadatelů z oblastí postižených povodněmi. 
Ing. Pexidr sdělil některé zásady, podle nichž probíhá příprava nové vyhlášky o oceňování 
lesů. Tržní cena se zohledňuje prostřednictvím koeficientu prodejnosti, odvozeném od mýtní 
zralosti porostů, 
- ÚHÚL bude plnit funkci informačního centra i prostřednictvím Internetu. 
Doc. Bluďovský k informacím o současné ekonomické situci LH připojil: 
- obtížnost získávání informací o lesních majetcích, což mj. také vede k určitému 
metodickému zkreslení agregovaných údajů státní statistiky, 
- nová Zelená zpráva je koncipována realističtěji, díky výzkumnému ústavu, jehož podklady 
tvoří podstatu; k vykazovanému zisku na 1 ha atd., - upozornil, že po odečtení dotací 
ztrátovost LH již dosahuje l mld. Kč. 
- uvedené skutečnosti dokládají reálnost prognóz, jež byly vysloveny při dřívějších jednáních 
komise; k tomuto doložil údaje o vývoji struktury nákladových a výnosových relací za r. 
1996, při určitém zobecnění vývoje mzdových relací lze konstatovat, že u dříve 
preferovaných profesí dochází k propadu reálných mezd, 
- ceny surového dříví se odvíjejí především od exportních možností odběratelů. 
V souvislosti s náklady na obnovu LHP upozornil na problémy zdrojů u malých lesních 
majetků (nad 50 ha). 
Ing. Chytrý komentoval vypovídací hodnotu vykazovaných údajů (např. investiční výdaje a 
stav odepsanosti investičního majetku je zkreslen širokým využívaním leasingu), 
- u cen dříví dochází k mírnému oživení v celoevropském měřítku, 
- sortimentace s využitím man. skladů podle jeho názoru postupně ztrácí na významu, 
- LH si v očích veřejnosti dosud nevybudovalo image "potřebného", což také souvisí se 
skutečností, že podniky LH jsou "malé" ve vztahu k určitým úrovním jednání, především s 
dřevařským průmyslem. 



Ing. Kopřiva seznámil komisi s aktuálními statistickými údaji za 1. pol. 1997 skupiny podniků 
OKEČ-02; z 82 podniků (převážně typu LAS) vykázalo 42 zisk, 40 ztrátu. 
 
V diskuzi k tématu upozornil Ing. Lév na metodiku vykazování struktury mezd před. r. 1989 a 
možnosti srovnatelnosti. Vzhledem k nadřízené poloze finalistů vůči prvovýrobcům je 
žádoucí jejich kapitálové propojení. 
Ing. Pohořelý uvedl, že vzhledem k nedostatku kapitálu není vždy možné plnohodnotně 
konkurovat zahraničním subjektům působícím v ČR. Dále upozornil na některé daňové 
otázky, tvorbu rezerv (LHP), vymáhání náhrad škod imisemi a otázku navrácení majetku 
církvím. Na uvedené připomínky reagoval Ing. Chytrý a Ing. Losmanová. 
Ing. Michalčík upozornil na vícenáklady spojené s použitím bioolejů a bionafty. Zvyšující se 
podíl listnáčů a rostoucí kvalitativní požadavky na sortimenty sníží jednotkové zpeněžení 
dříví a výnosy z realizace. 
Ing. Kaňok reagoval na některé otázky vývoje mezd. Dále vyjádřil názor ke zprůhlednění a 
kompetenci vynaložených prostředků na údržbu vodních toků. Ke kapitálovému propojení s 
dřevozpracujícím průmyslem upozornil na rizika vlivu na stav lesa. 
Ing. Střítecký uvedl náměty k využití rezerv u nákladů pěstební činnosti a k celkovému 
zhodnocení produkce LH. 
 
Ad. 3 - Doc. Šišák seznámil zevrubně komisi s aktuálními problémy a úlohou lesnické 
politiky v evropském měřítku. Základní teze les. politiky jsou podobné, odlišné jsou 
prostředky k dosažení cílů. Na příkladu výsledků jednání mezinárodního fóra v roce 1997 ve 
Španělsku mj. interpretoval rostoucí propojení obchodních vztahů a ekologických aktivit. 
Dále konstatoval, že zatímco přírůst většiny lesů Evropy vykazuje pozitivní hodnoty, roste 
jejich poškození. Zdůraznil, že těžištěm současných problémů les. politiky je vztah mezi 
lesem a obyvatelstvem a svým způsobem rozdíly mezi jižní a severní částí Evropy. 
 
Závěrem shrnul nejdůležitější problémy les. politiky: 
- způsob vyjádření (měřitelnosti) trvale udržitelného rozvoje lesa, 
- komunikace s veřejností, 
- certifikace (ISO), 
- zajištění polyfunkčnosti lesů. 
 
K důležitým předpokladům pro naplnění předmětných cílů les. politiky patří: 
- respektování specifik LH států EU, 
- zastoupení lesníků v příslušných orgánech EU, s důrazem na určující význam lesa v krajině. 
 
Ad. 4. S provozní problematikou NP Šumava seznámili komisi ředitel Ing. Žlábek a Prof. 
Čech. Podali informace o okolnostech vyhlášení NP, základních přírodních údajích, správě 
NP, postupech při výkonech pěstební a těžební činnosti v rámci zonace NP, financování NP 
apod. K nejsložitějším problémům patří škody kůrovcem, s gradací v letech 1995 a 1996 a 
vztahy k ekologickým iniciativám a médiím. 
 
Ad. 5. Doc. Bluďovský uvedl návrh ke změně vedení ek. komise, kdy funkci předsedy by 
převzal Doc. Šišák (LF ČZU Praha) a funkci sekretáře Ing. Kupčák (LDF MZLU Brno). 
Komise vyjádřila souhlas s touto změnou a zároveň poděkování Doc. Bluďovskému a Prof. 
Bartuňkovi za dlouhodobé vedení, úroveň a výsledky činnosti komise. 
Příští jednání se připravuje na 21. a 22. 4. 1998 v oblasti působení Lesní společnosti 
Jihomoravské lesy, a.s. Brno, Divize Velké Meziříčí. Mezi hlavní témata jednání by měly 
patřit otázky evropské certifikace. Zároveň byl učiněn námět k podzimnímu setkání 1998 na 



soukromých lesních majetcích v oblasti Lesní a rybniční správy Jronýma Coloredo - 
Mansfelda ve Zbiroze. 
 
Ad. 6. Exkurze se uskutečnila dne 15.10.1997 v prostoru NP Šumava, za doprovodu Ing. 
Košíčka a Ing. Klaboucha. Komise se postupně seznámila s činnostmi a problematikou správy 
NP na lokalitách: 
- Kvilda - rekonstrukce budov s budováním informačního střediska, 
- východní část Černé hory (1172 m.n.m.) - prameny Vltavy, 
- bezzásahové pásmo Luzná - Roklan - "katastrofické pásmo" poškození lesa kůrovcem, 
umělá obnova, 
- Modrava - informační objekt "Les na křižovatce", 
- Rokyta - informační středisko, rekonstrukce stavebních objektů plavebního kanálu. 
 
 
Zapsal: Ing. V. Kupčák, CSc. 


